
Beantwoording door het IPO van de vragen die gesteld zijn tijdens de technische briefing IPO 
begroting en BIJ 12 op 23 augustus 2021.

1. Bij hoofdstuk 2.2. Circulaire economie staat:
Lobbyen voor een landelijk programma van Rijk en decentrale overheden voor een 
intercompartimentale aanpak van Zeer Zorgwekkende Stoffen (ZZS), incl. PFAS.
Waarom is dat hier ondergebracht en niet bij het hoofdstuk gezonde leefomgeving?
Antwoord: ZZS hebben natuurlijk een gezondheidscomponent, maar ook milieu-breed. Met name 
vanuit MTH vormen ZZS een probleem in de afvalketen en daarmee een rem op circulaire economie. 
Afval is onderdeel van het programma Circulaire Economie binnen de IPO-bestuurlijke agenda MTH 
en daarom is dit ondergebracht onder hoofdstuk 2.2 Circulaire Economie.

2. Adviseren en ontwikkelen innovatief faunabeleid en zorgen voor standpuntbepaling dat leidt tot 
minder kosten voor provincies voor faunaschade.
Is dit goed geformuleerd? Doelstelling moet toch zijn minder faunaschade. (Minder schade leidt tot 
minder kosten, maar minder kosten wil niet perse betekenen dat er minder schade is; en het doel 
zou moeten zijn dat er minder schade is?) 
Antwoord: We zetten in op een innovatief faunabeleid, wat meer dan nu gericht is op het voorkomen 
van faunaschade, en op een sterkere betrokkenheid van andere partijen. Het achterliggende doel is 
een vermindering van faunaschade, wat uiteindelijk ook leidt tot een verlaging van de kosten van 
faunaschade.

3. Innovatie: vraag m.b.t. beperken schade bij flora en fauna. Wordt er vanuit innovatie onderzoek 
gedaan naar toepassing/gebruik van niet dodelijke middelen?  Hoe is die inzet? Als het niet wordt 
gedaan, waarom niet?
Antwoord:  BIJ12 heeft een jaarlijks onderzoeksbudget van € 460.000.
Hier wordt invulling aan gegeven aan de hand van een door provincies vastgestelde 
onderzoeksagenda. De onderzoeksagenda voor 2020-2021 is te vinden op de website van BIJ12: 
https://www.bij12.nl/wp-content/uploads/2021/06/Onderzoeksagenda-BIJ12-Faunazaken-2020-
2021.pdf
Op de website worden ook afgeronde onderzoeken gepubliceerd: 
https://www.bij12.nl/onderwerpen/faunazaken/onderzoek/

Op dit moment lopen zeven onderzoeksprojecten waarvan BIJ12 (mede)opdrachtgever is:
- Een veldstudie naar maatregelen om aanrijdingen met reeën te voorkomen: Hierbinnen 
              wordt zowel gekeken naar dodelijke als niet-dodelijke middelen
- Een veldstudie naar verstorende effecten van afschot rond N2000: Er wordt niet specifiek 
              gekeken naar niet-dodelijke middelen
- Onder zoek naar BirdAlert: Een niet-dodelijk verjagingsmiddel
- Herziening taxatierichtlijnen: wordt niet specifiek gekeken naar niet-dodelijke middelen 
- Onderzoek naar ontwikkeling van gras onder invloed van ganzenvraat: gerelateerd aan 
              voorgaand onderzoek, wordt niet specifiek gekeken naar niet-dodelijke middelen
- Onderzoek naar inzet drones bij maistaxaties: wordt niet specifiek gekeken naar niet-
              dodelijke middelen
- Bijdrage aan onderzoek naar ganzenpopulaties op flyway niveau (Binnen AEWA): betreft 
              monitoring en populatiemodellering, wordt niet specifiek gekeken naar niet-dodelijke 
              middelen

Een onderzoek naar beleidsprikkels voor grondgebruikers om niet dodelijke verjagingsmiddelen in te 
zetten gaat binnenkort van start.

https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.bij12.nl%2Fwp-content%2Fuploads%2F2021%2F06%2FOnderzoeksagenda-BIJ12-Faunazaken-2020-2021.pdf&data=04%7C01%7C%7Cbd0d8b429060410cefc408d967a249c7%7C49f943ef3ce242d2b529ea37741a617b%7C0%7C0%7C637654769873510761%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=rSOEi7HN5hEJ8El4GhUyd%2BuJB7sBWTXhH%2BMkUKnKoRQ%3D&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.bij12.nl%2Fwp-content%2Fuploads%2F2021%2F06%2FOnderzoeksagenda-BIJ12-Faunazaken-2020-2021.pdf&data=04%7C01%7C%7Cbd0d8b429060410cefc408d967a249c7%7C49f943ef3ce242d2b529ea37741a617b%7C0%7C0%7C637654769873510761%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=rSOEi7HN5hEJ8El4GhUyd%2BuJB7sBWTXhH%2BMkUKnKoRQ%3D&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.bij12.nl%2Fonderwerpen%2Ffaunazaken%2Fonderzoek%2F&data=04%7C01%7C%7Cbd0d8b429060410cefc408d967a249c7%7C49f943ef3ce242d2b529ea37741a617b%7C0%7C0%7C637654769873510761%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=OXQqLoVuyijVoG0pR%2BSsZgwKGJOVj7jEzIRfcS1zUCw%3D&reserved=0


In de afgelopen jaren zijn verschillende onderzoeken afgerond die zich specifiek richtten op niet-
dodelijke verjagingsmiddelen. De laatst opgeleverde onderzoeken richtten zich op het inzetten van 
kuddewaakhonden bij het voorkomen van predatie door wolven binnen de schapenhouderij en een 
onderzoek naar de inzet van lazers bij het verjagen van ganzen. Afgeronde onderzoeken zijn te 
raadplegen op de website van BIJ12.

Gezien de verwevenheid van verschillende onderzoeken en ongelijke tijdspaden is lastig aan te geven 
welk deel van het onderzoekbudget jaarlijks aan niet-dodelijke middelen wordt besteed. Een grove 
inschatting is dat we de afgelopen jaren jaarlijks tussen de +/- €90.000-€130.000,- aan onderzoeken 
aan niet-dodelijke middelen hebben besteed.


